
 

 

Ministeren 

 

 
Side 1/2 

23. november 2020 

 

Uddannelses- og 

Forskningsministeriet 

 

Børsgade 4 

Postboks 2135 

1015 København K 

Tel. 3392 9700 

 

www.ufm.dk 

 

CVR-nr. 1680 5408 

 

Ref.-nr.  

183293  

 

  

 

Uddannelses- og Forskningsudvalget  

Folketinget 

Christiansborg 

1240 København K 

I brev af 21. oktober 2020 har udvalget efter ønske fra Ulla Tørnæs (V) stillet mig 

følgende spørgsmål: 

UFU alm. del spørgsmål 19 

 

”Vil ministeren kommentere henvendelse vedr. brobygning mellem dygtigere prak-
tikere og psykologifaget, jf. UFU alm. del - bilag 10.” 

Svar 

 

Da den pågældende borger også har henvendt sig direkte til mig og børne- og 

undervisningsministeren, har jeg også svaret borgeren direkte. Jeg vedlægger 

svaret til udvalgets orientering.  

 

Jeg har noteret mig borgerens synspunkter om bl.a. hendes oplevelse af barrierer 

for kvalificering som psykolog på uddannelsessiden og i forhold til adgangen til 

efterfølgende autorisation.  

 

Jeg synes generelt, at det er fornuftigt med en decentral meritvurdering på uddan-

nelsesinstitutionerne, hvis man gerne vil søge ind på en kandidatuddannelse med 

en udenlandsk bacheloruddannelse – både så uddannelsens indhold er relevant 

og det faglige niveau højt nok. 

 

I forhold til kandidatuddannedes mulighed for at blive optaget, så er kandidatreg-

len for mig at se et spørgsmål om fordelingen af et begrænset antal studiepladser 

på adgangsbegrænsede uddannelser på den mest retfærdige måde. Jeg mener, 

at det er mest retfærdigt, at man som ansøger uden en kandidatuddannelse kom-

mer forrest i køen. 

 

Det er korrekt, at retskravet på stærkt adgangsbegrænsede uddannelser i praksis 

betyder, at der er meget få pladser på kandidatuddannelserne til ansøgere uden 

en retskravsbachelor. Jeg kan også tilføje, at den tidligere regering i december 

2018 indgik en politisk aftale med alle Folketingets daværende partier om mere 

fleksible universitetsuddannelser, som bl.a. indebar en forlængelse af retskravet 

fra 2 til 3 år. Den øgede fleksibilitet betyder, at studerende får mere tid til at vælge, 

om de ønsker at søge ind på kandidatuddannelsen i forlængelse af deres bache-

loruddannelse eller i stedet ønsker et fagligt sporskifte, der på sigt kan betyde flere 

pladser på kandidatuddannelsen til psykolog til ansøgere uden retskrav. 
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Det er dog ikke sådan, at man skal være indskrevet på enten bachelor- eller kan-

didatuddannelsen for at kunne læse enkeltfag. Studerende ved en heltidsuddan-

nelse kan ikke samtidig indskrive sig på enkeltfag, der er en del af heltidsuddan-

nelsen. 

 

Det er i dag universiteterne selv, der fastlægger, hvor mange de ønsker at optage 

via kvote 1 på baggrund af karaktergennemsnit og via kvote 2 på baggrund af 

andre udvælgelseskriterier, som vægter andre faglige forudsætninger og motivati-

on. Her ser jeg frem til sammen med Folketingets partier at følge op på den store 

evaluering af optagelsessystemet, som mit ministerium for nylig har offentliggjort. 

Den peger på, at det kan være hensigtsmæssigt i højere grad at vægte både de 

faglige forudsætninger og ansøgernes motivation for den enkelte uddannelse i 

optagelsen til de videregående uddannelser. 

 

Endelig kan jeg oplyse, at psykolog er en beskyttet titel (et såkaldt lovreguleret 

erhverv), hvorfor det kræver en autorisation at kunne kalde sig autoriseret psyko-

log. Autorisationsordningen hører under Social- og Integrationsministeriet, og er 

en frivillig ordning og ikke en betingelse for at kunne udføre psykologfagligt arbej-

de i Danmark. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

Ane Halsboe-Jørgensen 
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